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Az akaratgyengeség kiderül, a bűnözői személyiség rejtve marad 

Diákok a botrányokról 
Háromszor esnek át pszicholó-
giai vizsgálaton azok a fiatalok, 
akik úgy döntöttek, rendőrként 
vagy határőrként szeretnék a tör-
vényt szolgálni. A Szegedi Ren-
dészeti Szakközépiskola oktató-
it és diákjait az országban sorra 
felszínre bukkanó rendőrbotrá-
nyokról is faggattuk. 

- Tizennyolc és harminchárom év 
közötti fiatalok, akik már rendel-
keznek érettségi bizonyítvánnyal, 
vagy a jelentkezés évében meg-
szerzik azt - ezek a kritériumai, 
hogy valaki jelentkezhessen a Sze-
gedi Rendészeti Szakközépiskolá-
ba rendőr vagy határőr szakra -
tudtuk meg Mezei Józsefné száza-
dostól, az iskola tanulmányi osz-
tályának vezetőjétől. A leendő 
rendőrök és határőrök életére kí-
váncsiak lettünk a közelmúltban 
felszínre bukkant rendőrbotrá-
nyok miatt is. 

- Először egészségügyi és pszi-
chológiai szűrésen esnek át a 
hallgatók, amit a lakhelyük sze-
rint illetékes megyei rendőr-fő-
kapitányságokon, illetve határ-
őr-igazgatóságokon végeznek el -
tudtuk meg a századostól a válo-
gatás szigorú szabályait. Ha min-
dent rendben találnak, előbb el-
méleti, majd fizikai felvételi kö-
vetkezik. Ha ezen is túljutnak, 
ismételten egészségügyi és pszi-
chológiai vizsgára küldik őket. -
A két pszichológiai vizsgálat egy-
másra épül. Először az alapvető-
en látható, szorongásos, depresz-
szióra mutató jeleket szűrik ki, 
később teljesítmény- és szemé-
lyiségi tesztekkel vizsgálják az il-
letőt - mondta Fodor Sándor, az 
iskola igazgatóhelyettese. A ta-
nulók - mielőtt befejeznék a két-
éves iskolát - újra alkalmassági 
vizsgálaton vesznek részt. 

Mennyire elégséges a három-
szori pszichológiai vizsgálat az 
állományba alkalmatlanok ki-
szűrésére? - Mindenki azt sze-
retné, hogy biztosan kiszűrhetők 
legyenek azok, akik hajlamosak 

Összhangban a hallgatók. Egyszerre csat tannak a surranok az aszfalton Fotó: Frank Yvette 

n y i l v á n o s s á g e l ő t t d o l g o z n a k 
Lukács János dandártábornokot, a CSMRFK vezetőjét is megkérdeztük. A 
rendőrség megítélése mostanában nem a legjobb, hogyan lehetne visszaállíta-
ni annak hitelét, és mit tehet ez ügyben egy megyei rendőr-főkapitányság? A 
főkapitány azt mondta, megítélésük szerint a CSMRFK dolgozói munkájukat 
eddig is tisztességesen végezték. - Egy rendőrség akkor hiteles, ha feladatait 
törvényesen, szakszerűen és becsülettel végzi. Továbbra is így kívánunk dol-
gozni. Ami pedig az emberek bizalmát illeti: évek óta a nyilvánosság bevoná-
sával végezzük munkánkat. Fontos számunkra, hogy a megye lakossága mi-
ként ítéli meg tevékenységünket, ezért rendszeresen igyekszünk megismerni 
véleményüket. A közvélemény-kutatásra ebben az esztendőben is sort kerí-
tünk: a megyében élők többsége elégedett volt velünk. 

valamilyen bűncselekmény elkö-
vetésére. Több elmélet létezik, 
kik is lehetnek bűnözői szemé-
lyiségek, de a vizsgálatokból ki-
deríteni, hogy egy ember hajla-
mos-e arra, hogy néhány év eltel-
tével bűncselekményt kövessen 
el - lehetetlen. Az akaratgyenge-
ség viszont már az első vizsgála-
ton kiderül - fogalmazott a pszi-

chológus végzettségű igazgatóhe-
lyettes. 

De hogyan vélekednek a hall-
gatók? Mi a véleményük a rend-
őrbotrányokról? A 28 éves, vég-
zős Goddts Krisztián bűnügyi te-
rületen szeretne elhelyezkedni, a 
31 éves Karsay Krisztina pedig 
szociális munkásból vált határ-
őrtanonccá. - Aki ezen a pályán 

akar maradni, azt ezek az esetek 
nem tántorítják el - mondta 
Krisztián, majd kissé elkomoro-
dott. - Talán azok bizonytala-
nodhatnak el, akik most kezdtek 
el foglalkozni a gondolattal, hogy 
rendőrök legyenek - találgatott. 
Beszéltek a konkrét esetekről 
egymás között? - Az órákon az 
oktatáson volt a hangsúly, de 
szóba kerültek a rendőrbotrá-
nyok is. Azok, akikkel szemben 
jogerős ítélet születik, illetve 
született, nem rendőrök, hanem 
bűnözők - jelentették ki a diá-
kok. Hogyan állítanák vissza az 
egyenruha becsületét? - Csak azt 
az utat látom, hogy a rendőr és a 
határőr megfelelő modorban, 
kulturáltan, felkészülten tegye 
feladatát. Az állampolgár ne 
higgye azt, hogy bármiféle sze-
mélyeskedés lenne az intézkedés 
mögött - vélekedett a jövő fiatal 
rendőre és határőre. 

K.G. G. 

Leépítésekről, bérmegtakarításról kell dönteniük a szegedi intézményvezetőknek 

Tovább szorul a klinikai nadrágszíj 
Leépítésekről, pótlékmegvonásról, munka-
idő-csökkentésről kell dönteniük a szegedi 
klinikák vezetőinek - ma van a határidő. 
Erre azért van szükség, hogy az orvos-
centrum év végére pénzügyi egyensúlyba 
kerüljön. A professzorok stratégiája eltérő, 
de abban egyetértenek: mindent megtesz-
nek aktív dolgozóik megmentéséért. 

MUNKATÁRSUNKTÓL 

Mai határidővel kell írásbeli „konkrét, üte-
mezett" javaslatokat tenni a szegedi klinikák 
vezetőinek arról, hogy intézményeik gazda-
sági egyensúlyát hogyan akarják megterem-
teni. Erről egy hétfői keltezésű körlevélben 
értesítették a professzorokat, amelyben leír-
ják: az év hátralevő részében mennyit kell 
megtakarítaniuk a béreken. 

A hét elején jelentették be az egyetem veze-
tői a „zéró toleranciát": a klinikáknak év vé-
géig nullszaldósnak kell lenniük. Az intéz-
ményvezetők aláírtak egy nyilatkozatot, 
amelyben kötelezettséget vállalnak erre. 

Mikó Tivadar, az orvoscentrum elnöke el-
mondta: 2006 második fele óta négy és fél 
százalékkal csökkentették a klinikai dolgo-
zók számát, és újabb megszorításokat kell 
végrehajtaniuk, hogy egyensúlyba hozzák a 
pénzügyi mérleget. A hétfői körlevélben en-
nek érdekében felszólítják az intézményveze-
tőket, hogy táblázatba foglalva írják meg: 
hány dolgozótól válnának meg felmentéssel 
- az elbocsátás „közlésének várható időpont-
ja 2007. augusztus 1." - , illetve hány dolgo-
zótól „egyéb jogalapú létszámleépítéssel". Az 
elbocsátások formája lehet „határozott idő-
tartam lejárta, próbaidő alatti azonnali jogvi-
szony megszüntetése, közös megegyezés". 

A körlevélben emellett ajánlják a dolgozók 
fix és mozgó „illetményelemeinek csökken-
tését" is. Javasolják, hogy vonják vissza az 
adható keresetkiegészítéseket, pótlékokat, 
csökkentsék az alapilletményeket, illetve a 
munkaidőt, szervezzék át az ügyeleti-készen-
léti rendszert, és korlátozzák a túlmunkát. 
Ezeket az intézkedéseket június l-jén be kell 
vezetni. 

Több klinika vezetőjét kerestük meg teg-
nap, hogy megtudjuk: valamiféle elv szerint, 
differenciáltan bocsátják majd el a dolgozó-
kat, vagy a fűnyíróelvet alkalmazzák dönté-
sükben. Aki beszélt a leépítésekről, kérte, ne 
írjuk le a nevét, ugyanis minden, az orvos-
centrum ügyeivel kapcsolatos nyilatkozati 
jogot magához vont a rektor, illetve a cent-
rumelnök. Egyes klinikaigazgatók minden-
fajta adható pótlékot megvonnak a dolgozók-
tól, és csökkentik a munkaidőket. Mint 
mondják, ezzel talán elkerülhetők az elbo-
csátások. Mások a „túlélés érdekében" azt a 
stratégiát követik, hogy a nyugdíjaskorú, a 
részmunkaidőben dolgozó munkatársaktól 
válnak meg, a lejáró szerződéseket pedig nem 
hosszabbítják meg. Tudunk olyan profesz-
szorról is, aki munkaidejének egy részében 
inkább „önkéntes segítő" lesz, mintsem 
munkatársait elküldje. 

A klinikai vezetők javaslatait informáci-
ónk szerint jövő héten bírálja el a szegedi or-
voscentrum vezetése, és dönt a bevezetésük-
ről vagy módosításukról. 

Kibontották az egészségügyi tendert - Részletesen tanulmányozzák az anyagot 

Csak az egyetem pályázata érvényes 
Avárosházán tegnap délelőtt 10 
órakor a közgyűlés által delegált 
öttagú előkészítő bizottság bon-
totta ki azt a két pályázatot, 
amely a kórház és a rendelő-
intézet feladatainak ellátására 
érkezett. Egyedül az egyetem 
pályázata felelt meg a kiírás lé-
nyeges szempontjainak. 

A Szegedi Tudományegyetem pá-
lyázata felelt meg a kiírás legfőbb 
szempontjainak - derült ki teg-
nap délelőtt. A beérkezett két pá-

lyázat közül ugyanis a másik je-
lentkezőé, a Szakorvosi Járóbeteg 
Egészségügyi Szolgáltató Kht.-é 
érvénytelennek bizonyult. 

A pályázatok beérkezésének 
határideje tegnap 10 órakor járt 
le, ezt követően a közgyűlés által 
megválasztott öttagú előkészítő 
bizottság zárt ülésen kibontotta 
a borítékokat, és azt nézte meg, 
hogy a benyújtott anyagok meg-
felelnek-e a kiírásban foglaltak-
nak. A bizottság tagjain kívül a 
két pályázó képviselői is részt 

vettek az ülésen. Ványai Éva, az 
előkészítő és bírálóbizottság el-
nöke (egyben az önkormányzat 
egészségügyi és szociális bizott-
ságának elnöke) lapunk kérdése-
ire válaszolva elmondta, a másik 
pályázatot több pontban is ér-
vénytelennek minősítették. A 
legfontosabb kritériumnak sem 
tett eleget, mivel csak a szakor-
vosi ellátás és a háziorvosi szol-
gálat - a rendelőimézet - felada-
tainak ellátására jelentkezett. 

Az egyetem pályázata mind 

A hiszékenység 
vámszedői 
HOLLOSI ZSOLT 

El kell még telnie egy-két évtizednek, hogy a mindenható állam 
korában szocializálódott magyarok is megtanulják a szabad világ 
farkastörvényeit. Azt, hogy saját kezükben az életük, óvatosabb-
nak, körültekintőbbnek kell lenniük, mint korábban voltak; és 
azt is, hogy ne dőljenek be a hiszékenység vámszedőinek. 

Ezt épp tíz évvel ezelőtt atyai jó barátom, a Tel-Avivban élő Avri 
mondta, amikor elmeséltem neki az aktuális történetet: több 
szegedi család panellakását is eladva milliókat fizetett egy Nemes 
takács utcai társasház gyors felépítését ígérő kft.-nek. A cég per-
sze egyik napról a másikra eltűnt, és az ügyvezetők nyomát bottal 
üthette a rendőrség. Az akkori károsultak közül többeknek máig 
nincs saját lakásuk, nagy árat fizettek hiszékenységükért. 

Erre mondta a jó öreg Avri: ilyen ügyek náluk a hatvanas-hetve-
nes években voltak, azóta érettebb, felnőttebb lett a társadalom, 
kevésbé hisz a gyanúsan kedvező ajánlatoknak, a hamis próféták 
igehirdetésének. Ha az életüket komolyan befolyásoló kérdésben 
dönteniük kell. az emberek megtanulták: előbb körültekintően 
tájékozódjanak. Ha autót vásárolnak, előbb teszteket, értékelése-
ket olvasnak a kiszemelt modellről, ha házat építenek, összeha-
sonlítják a kínálkozó technológiákat, ha komolyabban megbeteg-
szenek, utánanéznek a lehetséges gyógymódoknak. 

Nem kell ahhoz különösebb természettudományos műveltség, 
hogy nyilvánvaló legyen: nem lehetséges csak fénnyel élni. Nem va-
gyunk képesek növényként fotoszintetizálni, nem tudjuk a nap-
fényt életenergiává alakítani. Ha nem eszünk, meghalunk, bármit 
ígérjenek is a misztikus tanok. A modern tudományban sem kell 
persze hinni, de azért érdemes bízni benne. Ha másért'nem is: nyil-
vánvalóak az eredményei többek között a gyógyítás területén. 

A hiszékenység viszont nehezen gyógyítható, mint ezt a legfris-
sebb szegedi eset is mutatja: a 85 éves Bözsike néni százezer fo-
rintját siratja. Ha átnéznénk csak az elmúlt egy-két esztendő szá-
mait, gyanítom, meglepően sok hasonló esetről olvashatnánk la-
punkban. Az okos más kárán tanul. 

A kórháznak a reform és az adósság is betett 

Háromszázmilliós 
tartozás Szentesen 
Meghaladta a háromszázmillió forintot a szentesi kórház tartozása. 
Az új igazgatónak és a biztosnak egyszerre kell megküzdenie a pénz-
ügyi válsággal és az egészségügyi reform hátrányos következményei-
vel. A megyei önkormányzat azt várja el, hogy év végére ne érje el a 
tartozás az előző igazgató által megjósolt 927 milliót. 

Miközben a makói kórháznak áp-
rilis harmadik hetére már elfo-
gyott a TVK-ja - azaz, nem kapott 
finanszírozást a gyógyító munká-
jára - kritikus helyzetben műkö-
dik a megye súlyponti kórháza, a 
szentesi is. A hónap elején kineve-
zett új főigazgató, Várkonyi Kata-
lin, és az adósságkezeléssel megbí-
zott cég képviselője, Weisz Péter 
azóta fölmérte a helyzetet. A me-
gyei önkormányzatnál tartott teg-
napi tájékoztatón elhangzott, a ki-
fizetetlen szállítói tartozás meg-
haladja a háromszázmillió forin-
tot. Magyar Anna, a közgyűlés el-
nöke elmondta, a biztosnak és a 
főigazgatónak az a feladata, hogy 
miközben fönntartják a gyógyító 
munka színvonalát, hozzáigazít-
ják az intézményt az új finanszíro-
záshoz, és stabilizálják a pénzügyi 
helyzetet. A főigazgató, az elnök 
és a biztos is elmagyarázta, egy 
kérdésre válaszolva, egyelőre mi-
ért korai arról beszélni, hogy bo-
csátanak-e el dolgozót az intéz-

ményből. Weisz Péter azt mondta, 
egy szakosodott kollégákból álló 
team segíti a munkáját, felmérik a 
helyzetet, és hisznek abban, hogy 
sikerül a konszolidáció. Lapunk 
felvetette: az előző igazgató, Feny-
ves Ernő, és elődje, Borzi Márta is 
azért jött Szentesre, hogy adóssá-
got kezeljen. Vajon ez a mostani 
munka meddig fog tartani? Weisz 
azt mondta, nem szeretne időpon-
tot mondani, előbb a pincéből föl 
kell jutni a földszintre. Az elmúlt 
időszakban is készültek intézke-
dési tervek a válság megoldására, 
de ezeket nemigen hajtották vég-
re. Az év végén azt szeretnék jelen-
teni a megyének, hogy a kórház 
áll, túlélte az évet - miközben zaj-
lik a reform. A megye azt várja el a 
biztostól, hogy ne jöjjön be Feny-
ves Ernő jóslata. Az előző igazgató 
ugyanis azt mondta, ha minden 
az eddigiek szerint halad, év végé-
re eléri a tartozás a 927 milliót. Ez 
a költségvetés negyede. 

B.A. 

formai, mind főbb alkalmassági 
szempontból érvényes - jelentet-
te ki Ványai Éva, majd hozzátet-
te: a bizottság az elkövetkező na-
pokban részletesen tanulmá-
nyozza az anyagot, s ha kell, hi-
ánypótlásra tesz javaslatot. Ha 
szükséges, tárgyalásokat kezde-
ményez. Arról, hogy a szegedi 
önkormányzat szerződik-e az 
egyetemmel, a végső döntést a 
közgyűlés hozza meg, előrelátha-
tóan júliusban. 

F.K. 
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